
عضـو کمیسـیون بهـداشت و درمـان
مجلس از تشکیل کارگروه ارتقای

بارداری خبر داد
پروین صالحی مبارکه عضو محترم کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در
برنامه صبح و گفتگو در رادیو گفتگو درباره کارگروه ارتقای

بارداری و اجرای قانون جوانی جمعیت توضیحاتی داد.

سوال: با شما همراه شدیم تا درباره کارگروه ارتقا بارداری و
اجرای قانون جوانی جمعیت سوال کنیم

صالحی مبارکه: در خصوص قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت بله
یک قسمتش ارتقا باربری سالم هست که خوب در این خصوص باید سازکاری
اندیشید که خانوادههای در سنین باروری ما اولا از . بتوانند اطلاع
و دسترسی داشته باشند و این که اگر خانوادههایی هستند که خانواده
مبتلا به مسائل خاصی است از نظر این که حالا در خانمهای ایرانی
مخصوصا بحث شایعش اگر بخواهم مثال بزنم کم خونی فقر آهن در
خانمهای مبتلا به این مساله است یا خدایی نکرده ناراحتی تیروئید
دارند یا ناراحتی قند که اینها هم شایع در سرزمین مان داریم
مشاوره شوند و اول درمانهای لازم روی اینها انجام شود و وقتی بدن
به یک حالت ثبات و پایداری رسید اقدام به بارداری به شود همچنین
در کنارش مشاورههای ژنتیک و بررسی رزومه خانوادگی که سابقهای از
مسائل بیماریهای ژنتیک در خانواده یا حداقل در فامیل درجه یک این
عزیزان نباشد در این حدود میشود البته ساز و کارش هم نمیگویم حالا
باید تشکیل بشود، چون ما این سازوکارها را در قسمت بهداشت شبکه
بهداشت ودرمان سراسر کشور داریم و کل بانوان مان اعم از خانمهایی
که ساکن در روستاها هستند و همین طور خانمهایی که در شهرها هستند
به مراکز بهداشتی و درمانی میشود مراجعه کنند و این بررسیها و

خدمات را انشالا و ازش بهرهمند شوند
سوال: آیا مدیریت بین بخشی بین مجموعه وزارت بهداشت درمان آموزش
پزشکی دیده شده یا اینکه نه ما نهادهایی هم برای این موضوع داریم
صالحی مبارکه:بله مجموعه بهداشت و درمان ما این سازو کارها را
داریم حالا آن قسمتش که مربوط به وزارت بهداشت و درمان میشود مثلا
جاهایی اگر ما از جهت نیروی انسانی در این بخشها نیاز به نیروهای
کارشناسیتر داریم یا کمبود مثلا نیروی انسانی داریم وزارت بهداشت
و درمان موظف شده است که آن نقصها را برطرف بکند واگرنه الحمدلله
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ما سازکارش در سیستم وزارت بهداشت و درمان در سراسر کشور داریم
سوال: این نکاتی که شما فرمودین با آن موضوع غربالگری سنوات

گذشته مطرح بود چه قد هم پوشانی دارد
صالحی مبارکه:موضوع غربالگری را ابتدا در سنوات گذشته بخش نامهای
به کل کشور شده بود که کل خانههای بهداشتی مراکز بهداشتی، مراکز
درمانی توصیه میکردند خانوادههای محترم را به اینکه بحث غربالگری
را انجام بدهند فعلا آن قسمتش واگذار شده است به متخصصین زنان و
زایمان یعنی این ارزیابیها و توصیهها عمومی نباشد به اصطلاح
فراگیر که بخواهند صد درصد خانمها را، چون ما در علم پزشکی یک
سری خانوادههای های ریسک تعریف میشوند یعنی پرخطر و این بررسی
پرخطر بودن یا در حال ریسک نداشتن را محول کردند به متخصصین زنان

و زایمان.


